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اقتصادی

گروه اقتصادی - دولت سیزدهم 
با ارسال لایحه بودجه ۱۴۰۳ به مجلس، 

به موضوع با اهمیت ناترازی انرژی در 
حوزه سوخت خودرو ها توجه خاصی 
نداشــته اســت، تا جایی کــه با روند 
صعودی افزایش مصرف بنزین و حتی 

گازوئیل در ســطح کشور، پیش بینی 
واردات میلیارد دلاری سوخت در سال 
آینده، دور از ذهن نیســت. به گونه ای 
که شــواهد و آمار نشان می دهد، ما از 

صادرکننده بنزین در حال تبدیل شدن به 
یک واردکننده هستیم. به نظر می رسد، 
عوامل مختلفی در بروز ناترازی بنزین 
در کشور موثر بوده اند؛ بالا بودن میزان 
مصرف خودروها، از رده خارج نکردن 
خودرو های اســقاطی و قیمت پایین 
بنزین، از جمله عوامل مهم به شــمار 

می روند.
کارشناســان این حوزه معتقدند: 
اگر اوضاع کنونــی ادامه یابد و برنامه 
جامعی برای رفع ناتــرازی بنزین در 
کشور نداشته باشیم، پیش بینی می شود 
کشور در سال ۱۴۱۲ روزانه حدود ۱۱۰ 
میلیون لیتر بنزین وارد کند که ارزبری 
۲۴ میلیــارد دلاری برایمــان خواهد 
داشــت. این رقم بــا درآمد حاصل از 
صادرات یــک میلیون بشــکه نفت 

کشورمان برابری می کند.
امــا به نظــر می رســید و انتظار 
می رفــت که هشــدار هایی از جنس 
خطــر واردات بنزین برای کشــوری 
که زمانی صادرکننده بنزین بود، برای 
تیم اقتصادی دولت و ســازمان برنامه 
و بودجــه به گونه ای باشــد که دولت 
سیزدهم در زمان تدوین لایحه بودجه، 
به آن توجه داشــته باشــد و برای حل 
این چالش چاره اندیشــی کند. این در 
شرایطی است که پیشنهاد ارائه بنزین به 
کارت ملی اشخاص به جای خودرو ها 
نیز در برنامه هفتم توسعه جایی نداشته 
و دولت چاره ای جز ارائه راهکار برای 

حل معضل ناترازی بنزین ندارد.
مســاله ای مهم کــه داود منظور، 
معاون رئیس جمهور و رئیس سازمان 
برنامه و بودجه درباره آن معتقد است: 
موضوع ناترازی انرژی )بنزین( عملًا 
فرابودجه ای اســت و قاعدتاً ما باید در 
فرصت دیگری خارج از بودجه به این 
موضوعات که بســیار هم مهم هستند 

بپردازیم.
وی در گفت وگوی ویژه خبری 
نیز تاکید داشــت: رفع ناترازی انرژی 
از نظــر آقایان یعنی بــالا بردن قیمت 
انــرژی، حال آنکه ناترازی را چطوری 

می خواهیم رفع کنیم؟ یعنی باید قیمت 
بنزین را بــالا ببریم، مردم کم مصرف 
کننــد، قیمت برق را بــالا ببریم، مردم 
کم مصــرف کنند؟ پشــت فرمایش 
هــای آقایان بالا بــردن قیمت انرژی 
اســت و دولت فعلًا بنایی برای اینکه 
اصلاح قیمت انــرژی بکند، ندارد. ما 
منابع هدفمندی را صرفاً براساس رشد 
مصرف دیده ایم و رشدی که ما دیده ایم 

بدون افزایش قیمت است.
ایــن در حالی اســت که حاجی 
بابایی، رئیس کمیسیون تلفیق بودجه 

مجلــس در پاســخ به ایــن صحبت 
اظهار داشت: دو سال قبل بنزین صادر 
می کردیم، الان بنزیــن وارد می کنیم، 
این هــا را حل کنیم، نمی خواهیم گران 
کنیم. مــن می خواهم بگویم دولت در 
این بودجه سال ۱۴۰۳ تصمیم دارد در 

کدام کار مهم تحولی ایجاد کند؟ 
اشــاره حاجی بابایی به معضل 
ناترازی بنزین در شــرایطی است که 
اگر دولت در ســال آینــده بخواهد به 
دنبــال واردات بنزین باشــد، نیاز به 
منبع درآمدی حدود ۱۰۸ هزار میلیارد 
تومانــی دارد. حــال باید منتظر ماند و 

دید، دولت رئیســی و تیم اقتصادی او 
برای سال آینده، راهکار غیرقیمتی برای 
کنترل مصرف بنزین خواهند داشت، یا 
اینکه به افزایش قیمت بنزین با مدل مد 
نظرشان، رضایت می دهند؟ هرچند به 
گفته دولتی ها، راهکار افزایش قیمت 
بنزین در ســال آینده، تا حدود زیادی 

منتفی است.
به نظر می رســد، دولــت ارائه 
راهکار های غیرقیمتــی نظیر کاهش 
ســهمیه آزاد کارت های ســوخت از 
۲۵۰ بــه ۱۵۰ لیتر، الزام به اســتفاده از 

کارت سوخت شخصی به جای کارت 
ســوخت جایــگاه داران و همچنین 
محدودیت های مصرفی اســتفاده از 
کارت ســوخت در هر ۲۴ ســاعت و 
موارد مشابه را تا به امروز امتحان کرده 
و حال باید تصمیم مهمی بگیرد که سال 
آینده تکلیف ناترازی بنزین چه خواهد 
شد؟ آیا راهکار غیرقیمتی دیگری خلق 
می شود یا شاهد نرخ سوم برای بنزین 
خواهیم بــود؟ نرخی که پیش تر یعنی 
خردادماه سال قبل از سوی شرکت ملی 
پالایش و پخش فرآورده های نفتی ایران 
تکذیب شــده بود و این شرکت تاکید 

داشــت: هیچ تغییری در مقدار سهمیه 
بنزین کارت های سوخت شخصی و 

قیمت بنزین در دستور کار نیست.
اما از راهکار افزایش قیمت بنزین 
که بگذریم، مســاله اساسی و مهم این 
اســت که دولت در سال آینده با توجه 
به روند افزایشــی مصرف سوخت به 
ویژه بنزین در کشــور، ناچار خواهد 
بــود، برای واردات بنزین به کشــور، 
چنــد میلیارد دلار هزینــه کند. تامین 
ارزی که کارشناسان اقتصادی معتقدند 
تنها راهــکار موقت خواهد بود، چون 

همچنــان خودرو هــای بــا مصرف 
سوخت بالا در سطح خیابان ها در حال 
تردد هستند و این خودروها، دوباره به 
ناتــرازی بنزین دامن می زنند. در کنار 
آن هــم تولید چند صد هزار خودروی 
داخلی با مصرف ســوخت غیر بهینه 
همچنان تداوم دارد و این نوع خودرو ها 
نیز سال آینده به بازار تزریق می شوند؛ 
بنابرایــن، بســیاری معتقدند دولت 
سیزدهم باید به ســراغ راهکار مهم و 
اساســی یعنــی واردات خودرو های 
برقی، هیبریدی و با مصرف ســوخت 

بسیار کمتر از تولیدات داخلی برود.
به بیان دیگر، خروج ارز از کشور 
نباید به بهای واردات سوخت نباشد و 
این منابع ارزی حداقل صرف واردات 
خودرو هایی شود که مصرف سوخت 
بهینه داشته باشند و از آن مهم تر، آلودگی 
بسیار کمتری نیز شاهد باشیم. هرچند 
ناگفته نماند که رئیس سازمان برنامه و 
بودجه ـ که از عدم تصمیم گیری برای 
ناترازی بنزین در بودجه خبر داده است 
ـ چند روز قبل نیز در خصوص واردات 
خودرو و تامین ارز آن، ساز مخالف زده 
بود؛ بنابراین، گره کور تصمیم گیری تیم 
اقتصادی دولت برای این معضل مهم، 
شاید به این راحتی ها باز نشود؛ اما آنچه 
مسلم است، دیر یا زود، تبعات ناترازی 
بنزین به ناترازی بودجه و کســری آن 
دامن خواهــد زد و باید هرچه زودتر 

تدبیری اندیشیده شود!

واردات »بنزین« یا واردات »خودروی برقی و کم مصرف«؛

انتخاب دولت رئیسی کدام است!
کسری بودجه، تورم و واردات بنزین یا واردات خودروی با مصرف سوخت بهینه؟ این سوالی است که این 

روز ها همزمان با ارسال لایحه بودجه دولت به مجلس برای افکار عمومی مطرح است، در حالی که دولت نمی خواهد 
در زمینه قیمت، نرخ بنزین را تغییر دهد، ولی تشدید واردات بنزین در بودجه ۱۴۰۳ و مصرف بالا، موجب شده که برای 

سال آتی در این دو حوزه برنامه روشنی نباشد.

گروه اقتصادی - طبق گزارش 
مرکز آمار ایران و بعد از وقفه ۸ ماهه 
این مرکز عدد ۸۳.۹ را برای تورم این 

کالا در بازار اعلام کرد.
محیط امن اقتصــادی ایرانیان 
است. این را جدیدترین نظرسنجی 
ایســپا می گوید. مرکز افکارسنجی 
دانشــجویان ایــران )ایســپا( بــا 
نظرسنجی از ۱۲ هزار نفر از ساکنان 
مناطق مختلف کشــور درباره اینکه 
»اگر شــرایط مالی شــما به گونه ای 
باشد که بتوانید پس انداز کنید. ترجیح 
می دهید پس انداز خــود را چگونه 
مدیریت کنید؟«، اعلام کرد: اولویت 
اول مردم برای سرمایه گذاری، بازار 
زمین و مسکن است. طبق یافته های 
این نظرسنجی، ۳۳.۳ درصد از مردم 
ایران گفته اند اگر پس اندازی داشته 
باشــند ترجیح می دهند در زمین و 
مسکن سرمایه گذاری کنند، ترجیح 
۲۰.۷ درصــد مردم این اســت که 
طلا و ســکه بخرنــد، ۱۵.۵ درصد 
اشتغال زایی و کارآفرینی کنند. ۱۵.۲ 
درصــد دیگر نیــز گفته اند در بانک 

پس انداز می کنند، ۲.۷ درصد دلار و 
ارز می-خرنــد. ۲.۷ درصد در بازار 
خــودرو، ۱.۳ درصــد در بورس و 
۱.۳ درصد در رمز ارزها و بازارهای 

جهانی سرمایه گذاری می کنند.
مشخصاً این تمایل بالای مردم 
برای سرمایه گذاری در حوزه زمین 
و مسکن دلایل اقتصادی مشخصی 
دارد. تعیین کننده ترین آن حاشــیه 
سود بالای ســرمایه گذاری در این 
بازار اســت. طبق بررسی های انجام 
شــده، با مقایسه قیمت زمین با سایر 
دارایی هــا و بازارهای مالی نشــان 
می دهد، طی ۳۰ ســال اخیر قیمت 
زمیــن در ۲۰ شــهر منتخب به طور 
میانگین ۳۰۰ برابر شده که این میزان 
در شــهر تهران بیش از ۱۱۰۰ برابر 
شده است. رشد ۱۱۰۰ برابری قیمت 
زمین در تهران درحالی اســت که در 
همین مــدت دلار در بازار آزاد ۱۴۳ 
برابر و سکه نیز ۷۲۷ برابر شده است. 
شایان ذکر اســت در این مدت نرخ 

دلار آزاد از ۱۸۰ تومان در سال ۱۳۷۲ 
به ۲۵ هزار و ۷۰۰ تومان در زمســتان 
۱۴۰۰ رســیده و قیمت سکه نیز در 
این مــدت از ۱۶ هزار و ۵۰۰ تومان 
در ســال ۱۳۷۲ به حدود ۱۲ میلیون 
تومان در زمستان ۱۴۰۰ رسیده است.
بنابراین منطقی اســت که مردم 
به بازار مســکن به عنوان یک بازار 
امن و با حاشــیه سود تضمین شده 
برای ســرمایه گذاری نگاه کنند. اما 
فارغ از آنکه سرازیر شدن نقدینگی 
به این بازار به عنوان یک بســتر غیر 
مولد چقدر می تواند اقتصاد کشــور 
را تحت تأثیر خود قرار دهد، ســوال 
اصلی این است که چه عاملی باعث 
ایجاد چنین فضایی در حوزه مسکن 

و زمین شده است؟
اخیراً از دو نهاد رســمی کشور 
در خصوص تحولات بازار مسکن 
گزارشی رسمی منتشر شده که نتیجه 
هر دو گــزارش یکی اســت. طبق 
گزارش مرکز آمار ایران و بعد از وقفه 

۸ ماهه از انتشــار آمار و اطلاعات در 
خصوص حوزه مسکن، عدد ۸۳.۹ را 
برای تورم این کالا در بازار اعلام کرد. 
هم چنین بانک مرکزی گزارشــی با 
نام »تحولات بازار معاملات مسکن 
شهر تهران در مهرماه سال ۱۴۰۲« که 
برگرفته از آمارهای خام سامانه ثبت 
معاملات املاک و مستغلات کشور 
بوده، ارائه کرده اســت. این گزارش 
افزایش قیمت مســکن در تهران را 
نسبت به سال پیش، ۸۰ درصد نشان 

می دهد.
در حالی صحبــت از تورم ۸۰ 
درصدی حوزه مســکن می شود، که 
طبق داده های رســمی کشور تورم 
ســایر کالاها زیــر ۵۰ درصد بوده و 
این به معنای شــکاف ۳۰ درصدی 
میان این دو خط تورمی داخل کشور 
اســت که به خوبی نشــان می دهد 
چــرا مردم بازار مســکن و زمین را 
ســودآورتر می دانند. وجود بستری 
برای ســودآوری اینچنینــی نه تنها 

تقاضای سرمایه ای را جذب خواهد 
کرد بلکه یک موقعیت جذابی را برای 
سفته بازی و سوداگری ایجاد خواهد 
کرد که نتیجه آن تورم بیشتر این حوزه 

و سخت تر شدن کنترل آن است.
غلط بزرگ ۱۴ هزار فقره ای 
بانک ها در تملک زمین و مسکن

اساساً این حاشیه سود عجیب و 
غریب زمین و مسکن، تمام ابعاد این 
بــازار را تحت تأثیر خود قرار داده و 
از تعادل خارج کرده است. برای مثال 
یکــی از دلایل اصلی عدم همکاری 
بانک هــا در طرح نهضت ملی، عدم 
انجام تعهدات قانونی بانک ها برای 
اعطا تســهیلات به متقاضیان است. 
طبق نظر کارشناسان عامل اصلی این 

عدم تمایل بنگاه داری بانک هاست.
اواخــر دهه ۹۰، آمار رســمی 
دارایی های ثابت و تملیکی بانک ها 
)اعم از زمین، ساختمان و…( بعد از 
دهه ها ابهام، در قالب اطلاعیه »افشای 
فهرست زمین و ســاختمان« روی 

ســایت کدال قرار گرفت. بررســی 
اطلاعــات ارائه شــده از ۱۸ بانک 
بورســی نشــان می دهد که در پایان 
سال ۱۳۹۹ تقریباً ۴ درصد از دارایی 
۱۸ بانک به ارزش ۱۲۱ هزار میلیارد 
تومان به بخش املاک و مســتغلات 
اختصاص دارد. بانک های موردنظر 
چیزی در حدود ۱۴ هزار فقره زمین 
و ســاختمان با کاربری های متفاوت 
اداری، تجاری، مسکونی، کشاورزی 
و… به ابعاد ۳۷ میلیون مترمربع دارند 
کــه ۹۶۲۹ فقره آن دارایی های ثابت 
بوده و ۴۱۰۷ فقــره نیز دارایی های 
تملیکی اســت که بانک ها در ازای 
عدم پرداخت اقساط مشتریان خود 

آنها را به تملک خود درآورده اند.
بنابرایــن، بانک هــا نــه تنها 
دارایی هــای ثابت خــود را به بازار 
عرضه نکرده بلکــه آنها را دپو و در 
مــواردی به این دســت از دارایی ها 
افزوده انــد. در این خصوص مجید 
گودرزی کارشناس اقتصاد مسکن، 

در برنامه اینترنتــی اصل ۳۱ گفت: 
وقتــی بانک هــا دارایی خــود را با 
سود عجیب و غریب ۱۱۰۰ برابری 
می توانند بفروشــند، مسلماً حاضر 
نخواهند شد آن را در قالب وام هایی 
با ســود ۲۳ درصد بــه مردم عرضه 

کنند.
ظرفیت های  آزادســازی 
حوزه مســکن با کوتاه شــدن 
دست محتکران و انحصارگران 

زمین
گودرزی در ادامه گفت: دولت 
بایــد با برنامه های خود به دنبال آزاد 
ســازی ظرفیت ها در حوزه مسکن 

باشد.
این مهم نیز با واگذاری زمین به 
صورت فردی به مردم و یا با مشارکت 
با انبوه ســازان انجام می شــود. اگر 
دولت حتی زمین خالی را در اختیار 
مردم قرار بدهد، درصد قابل توجهی 
از آنها قادر به ســاختن هستند. وقتی 
زمیــن در تعداد قابل توجهی عرضه 

شود انحصار شکسته و حباب قیمتی 
ایــن بازار از بین مــی رود. در بحث 
زمین هیچ مشکلی مطلقاً نداریم. اگر 
یک درصــد از زمین های ایران را به 
ساخت وساز اختصاص دهند، به هر 
ایرانی ۱۹۶ متر زمین می رســد و به 
هر خانواده ۴ نفره می توانیم تا حدود 

۸۰۰ متر زمین بدهیم.
وی در آخر با اشــاره به وجود 
احتکار در حــوزه زمین گفت: این 
کمبودها در زمین، سوری و ساختگی 
است برای آنکه نارضایتی ایجاد بشود. 
کشوری با وســعت ایران ابداً نباید 
مشکلی به نام زمین داشته باشد. با این 
اتفاق قیمت زمین و مسکن به قیمت 
واقعی خود نزدیک شــده، درنتیجه 
تقاضای ســرمایه ای و ســوداگری 
از این بازار خارج می شــود. چراکه 
برای محتکران زمین و ســوداگران 
ســرمایه گذاری در آن شرایط صرفه 
اقتصادی نخواهد داشت، لذا رغبتی 
هم برای سرمایه گذاری و سوداگری 
 در ایــن بخــش از اقتصــاد از بین 

می رود.

حاشیهسود۸۰درصدی؛بازارزمینجولانگاهسفتهبازان

بــه بیــان دیگــر، خــروج ارز از کشــور نباید بــه بهای واردات ســوخت نباشــد و 
ایــن منابــع ارزی حداقــل صــرف واردات خودرو هایی شــود که مصرف ســوخت 
بهینــه داشــته باشــند و از آن مهم تر، آلودگی بســیار کمتری نیز شــاهد باشــیم.

اسحـق ارزانـی

گــروه اقتصادی -  معاون وزیر 
صمــت ضمن تاکید بــر تمایز قانون 
ســاماندهی صنعت خودرو از ســند 
راهبردی به دلیل الزام اجرای آن و ایجاد 
شفافیت و جلوگیری از عدم تطابق ها با 
تهیه قانون صنعت خودرو، از تغییرات 
در ســند جدید راهبــردی خودرو با 
این مضمون که شــورای رقابت نقش 
تنظیم گری و نظارت داشــته باشــد، 
قیمت توسط خودروسازها تعیین شود 
و وزارت صمت نیز سیاست گذار باشد، 
خبر داد. منوچهر منطقی معاون صنایع 
حمــل و نقل وزارت صمت با حضور 
در نشست تخصصی صنعت خودرو 
در یک برنامه رادیویی ضمن اشــاره 
به تدوین قانون ســاماندهی خودرو با 
تکالیف و راهکارها در هشت بخش و 
تهیه آیین نامه ای مجزا برای هر بخش، 
سند خودرو را سندی راهبردی دانسته 

و اظهــار کــرد: ۷۰ درصد این ســند 
راهبردی در همه دولت ها مشترک بوده 
و الباقی حاصل نگرش وزرای صمت 

هر دوره بوده است.
تمایــز قانون ســاماندهی 
صنعت خودرو از سند راهبردی 

خودرو، به دلیل الزام به اجرا
معاون صنایع حمل ونقل وزارت 
صمت قانون ساماندهی صنعت خودرو 
را به دلیل الزام به اجرا، از سند راهبردی 
متمایــز خوانده و تاکید کــرد: با تهیه 
قانون صنعت خودرو، از عدم تطابق ها 
جلوگیری و شفاف سازی صورت می 
گیرد. وی با بیان اینکه دولت سیزدهم 
توجه خوبی به خصوصی سازی داشته، 
خاطرنشان کرد: در این زمینه جلسات 

متعــددی نیز میــان وزارت اقتصاد و 
صمت برگزار شــده تا چشــم انداز 
نوآورانــه ای تنظیم و از مونتاژکاری به 
ســمت طراحی محصولات دســت 
حرکت کنیــم. این مقام مســئول در 
وزارت صمت، ضمن تاکید بر نظارت 
۳۲ نهاد بر واردات و خصوصی سازی، 
تصریح کــرد: وزارت صمت، اقتصاد، 
اســتاندارد، گمرک، پلیس و.. از جمله 
نهادهایی هستند که در حوزه واردات 
تصمیم گیری می کنند و طی جلسات 
مختلف مشورتی، به سند جامع و تبدیل 
آن به قانون همکاری دارند.معاون صنایع 
حمل ونقل وزارت صمــت پیرامون 
موضوع قیمت گذاری ها توسط شورای 
رقابت نیز گفت: در سند جدید، نقش 

تنظیم گری و نظارت را برای شــورای 
رقابت در نظر گرفتیم که تا پایان امسال 
نیز ابلاغ می شود، قیمت بایستی توسط 
خودروسازها تعیین شــود و وزارت 

صمت نیز سیاستگذار خواهد بود.
ارج نهادن به عدم دخالت در 
تصمیات خودروسازان و احترام 

به مدیریت ها
منطقی ضمن اشــاره به اهمیت 
مدیریت خودروسازی و عدم دخالت 
در تصمیمات خودروســازها، گفت: 
شفافیت در مقطعی از زمان رخ می دهد 
که محیط آرام بر اقتصادی حاکم باشد، 
نه در دوره متلاطم که برای ساماندهی 
وضعیت مجبور به ارائه راه حل های آنی 
هستیم؛ بنابراین با عدم دخالت دولت، 

بایستی مدیران خوب و کاربلد را برای 
تصمیماتِ بزرگِ خودروســازی ها 
تعیین کرد تــا از مونتاژ به تولید قطعه 
با کیفیت و ورود به بازار جهانی برسیم.

وی در پایــان اظهــار امیدواری 
کــرد که بتوان با مشــارکت راهبردی 
طرف های خارجی، فعالیت های تولید 
در حوزه برقی ســازی خــودرو را در 

فازهای مختلف گسترش دهیم.

گروه اقتصــادی - در ماه های 
اخیر بحث آزادســازی واردات لوازم 
خانگی مطرح شــده که در سال های 
اخیر مخالفان و موافقانی داشت و حالا 
هم به نظر می رسد این موضوع به مذاق 
تولیدکنندگان خــوش نیامده و آن ها 
معتقدند وقتــی هنوز برای تخصیص 
ارز، مباحث گمرکی و غیره با مشــکل 
روبه رو هستند و بخش اعظمی از توان 
تولیدکننــده به رایزنی و بروکراســی 
اداری و تــلاش برای تامین ارز صرف 
می شود، نمی توانند رقابت عادلانه ای با 

محصولات خارجی داشته باشند.
واردات لــوازم خانگی از ســال 
۱۳۹۷ ممنوع اســت و در حال حاضر 
عمــده کالاهای خارجــی موجود در 
بازار قاچاق هســتند که با گارانتی های 
تقلبی فروخته می شوند. طبق مصوبه 
اولیه شــورای هماهنگی سران سه قوه 
در سال ۱۳۹۷ و تمدید آن، ممنوعیت 
واردات لــوازم خانگی تا پایان ســال 
۱۴۰۰ ادامه داشــت، امــا این تصمیم 
تاکنون به صورت ســالانه تمدید شده 
اســت.با این حال اخیرا وزیر صمت 

موافقــت خــود را با لغــو ممنوعیت 
واردات لــوازم خانگــی اعلام کرده و 
گفته کــه وقتی ناترازی در ابعاد کیفی، 
کمی و تنوع برطرف می شــود، دلیلی 
برای محدودیت واردات وجود ندارد. 
او همچنین تاکید کرده که محدودیت 
واردات معمــولا بــرای فراهم کردن 
فرصت برای تولیدکننــدگان داخلی 
اعمال می شــود، امــا در حال حاضر 
نباید محدودیتی بــرای واردات لوازم 
خانگی وجود داشــته باشد. البته این 
موضوع نیازمند زمینه هایی است و باید 
به سمت بازارسازی و ایجاد بازارهای 

رقابت کامل حرکت کنیم. 
در بــازار رقابتــی کامل نیازی به 
اعمال محدودیت های فیزیکی وجود 
نــدارد. هر چند صحبت هــای وزیر 
صمت دربــاره لغو ممنوعیت واردات 
لــوازم خانگی هنوز بــه مرحله اجرا 
نرسیده است. اما به نظر می رسد حداقل 
بخشی از تولیدکنندگان با این تصمیم 
موافق نیستند. در این رابطه جمشیدی 
- تولیدکننده لوازم خانگی - با تاکید بر 
اینکه آزادسازی واردات در شرایط فعلی 

بــه تولید داخل ضربه می زند، تصریح 
کرد: درشــرایطی که تولیدکننده هنوز 
برای تامین ابتدایی ترین نیازهای خود 
با مشکل روبه رو است، چطور می تواند 
با برندهای مطرح خارجی رقابت کند. 
از طرف دیگر تولیدکنندگان برای تامین 
ارز مواد اولیه خود نیز با مشکل روبه رو 
هستند و مشــخص نیست که چطور 
قرار اســت جنس خارجی، حاضر و 

آماده وارد بازار شود. 
وی بــا بیان اینکه اگر تولیدکننده 
بتواند به موقع محصول خود را تولید و 
عرضه کند، می تواند با خیال راحت روی 
توسعه، تکنولوژی، نوآوری و طراحی 
مدرن تمرکز و محصــولات به روز و 
هوشمند روانه بازار کند، تصریح کرد: 
در این شرایط تولیدکنندگان از حضور 
برندهای خارجــی در بازار واهمه ای 
نخواهند داشــت. برای مثال در حال 
حاضــر در حوزه محصــولات لوازم 
خانگی برودتی، پنج یا شــش شرکت 
مختلف سرمایه گذاری مفیدی در این 
حوزه انجام داده اند؛ برعکس تکنولوژی 
و نوآوری صنعت خودروسازی مربوط 

به دو دهه قبل است. جمشیدی با بیان 
اینکه در حــوزه لوازم خانگی برودتی 
توانســته ایم با تکنولوژی روز حرکت 
کنیــم، گفــت: اما وقتی هنــوز برای 
تخصیــص ارز و مباحــث گمرکی و 
... با مشــکل روبه رو هستیم و بخش 
اعظمی از توان تولیدکننده به رایزنی و 
بروکراسی اداری و تلاش برای تامین 
ارز صرف می شود، نمی توانیم رقابت 
عادلانه ای با محصولات خارجی داشته 

باشیم. 
وی افزود: وقتی کشــور بر مدار 
توســعه صنعتی و رشد در میزان تولید 
قرار می گیرد، نباید با برخی تصمیمات 
غیرکارشناسی و شتاب زده روند رشد 
و توســعه مختل و بــا چالش مواجه 
شــود. در هیچ جای دنیا چنین رویه ها 
و تصمیماتی را پیش نمی گیرند و موانع 
بزرگ پیش پــای تولیدکنندگان قرار 

نمی دهند.
هر زمان مشکل تولید کننده 
حل شــد، بحث آزادسازی مطرح 

شود
ســید ســعید رضوانــی - یک 

تولیدکننده دیگر لوازم خانگی - با بیان 
اینکه تصمیمات و بخش نامه های خلق-

 الســاعه وزارت صمت تولیدکنندگان 
لوازم خانگی را ســردرگم کرده، اظهار 
کرد: این تصمیمات نه تنها مشکلات 
متعددی برای تولیدکنندگان به وجود 
آورده، بلکه برخــلاف اظهارات مقام 
معظم رهبــری و در جهت جلوگیری 
از رشــد تولید داخل اســت. البته این 
تصمیمــات فقط بــه وزارت صمت 
محدود نمی شــود، بلکه ما در وزرات 
نیرو، گمرک و غیره هم با مشــکلات 

مختلفی دست و پنجه نرم می کنیم.
وی بــا تاکید بــر اینکه در بحث 
بــه  آزادســازی واردات توجهــی 
تولیدکننده و مشکلات آنها نمی شود، 
ادامــه داد: در شــرایطی صحبــت از 
باز شــدن درهای واردات اســت که 
تولیدکنندگان برای تهیه مواد اولیه خود 
با مشــکل روبه رو هستند. بنابراین هر 
وقت مشکلات تامین و تخصیص ارز 
به تولیدکننده حل شد و توانستیم مواد 
اولیه را به راحتی تهیه و کالای نهایی را 
تولید کنیم، می توان بحث آزادســازی 

واردات را مطرح کرد.
رضوانی با اشــاره به اینکه مبنای 
تخصیص ارز به تولیدکننده در کشور 
ما توســعه و رشد تولید نیست، گفت: 
تولیدکننده بــرای دریافت ارز باید در 
صف قرار گیرد و همین تاخیرها، روند 
تولید را دچار عقب افتادگی می کند و 
در برخــی موارد تولیدکننده  مجبور به 
ابطال سفارش خود می  شود. از طرف 
دیگر تولیدکنندگان در حال حاضر به 
علت کمبود نقدینگی و عدم تامین ارز، 
بــه ناچار مواد اولیه خود را از بازار آزاد 
تهیه می کنند و همین امر موجب شده 
تا تولید کاهش پیدا کند. وزارت صمت 
هم از جزئیات مشکلات تولیدکننده به 

خوبی آگاه است.
موافقــان و مخالفــان چه 

می گویند؟
به طور کلی در این ســال ها آزاد 
شدن واردات لوازم خانگی با موافقت ها 
و مخالفت هایــی مواجه بوده اســت. 
موافقان آزاد شدن واردات لوازم خانگی 
معتقدند این ممنوعیت ها باعث محدود 
شــدن انتخاب مصرف کننده شده و به 

عبــارت دقیق تر حق مصرف کنندگان 
در این گونــه تصمیمات نادیده گرفته 
شده اســت. همچنین نبود رقابت بین 
تولیدکننــدگان داخلــی با خارجی ها 
در آینده منجــر به انحصار در صنعت 
لوازم خانگی و شبیه شدن این صنعت 
به وضعیت صنعت خودرو می شود و 
کالاهای ایرانی رشــد و بهبود کیفیت 
لازم را نخواهند داشــت.موافقان آزاد 
شدن واردات لوازم خانگی می گویند 
این قانــون حقــوق مصرف کننده را 
در نظر نگرفتــه، اما مخالفان معتقدند 
تولیدکننــدگان ایرانی شــرایط برابر 
با تولیدکنندگان خارجــی ندارند که 
بتوانند بــا آن ها رقابت کننــد. اما در 
مقابل، مخالفان آزاد شدن واردات لوازم 

خانگی معتقدند تجربیات کشورهای 
دیگر نشــان می دهد که برای به بلوغ 
رســیدن یک صنعت باید حداقل چند 
سال و تا زمانی که تولید داخل به نقطه 
رقابت برســد، از صنایع حمایت کرد. 
آن هــا همچنین می گویند برای رقابت 
تولیدکنندگان داخلی با خارجی ها، باید 
شرایط برابر در زمینه تامین مالی ارزان، 
تامین مناســب مواد اولیه و غیره فراهم 
شود. اما الان این شرایط برای داخلی ها 
وجود ندارد. نکته دیگر این اســت که 
مخالفان واردات معتقدنــد، واردات 
محصول نهایی عمــق تولید داخل را 
کاهش می دهــد و واردات حتما باید 
همراه با انتقال فناوری باشد تا به ارتقای 

وضعیت تولید در کشور کمک کند.

منطقی خبر داد:

لغوقیمتگذاریدستوریخودروتاپایانسال
طیبخشنامهبانکمرکزیاعلامشد؛

اعطایتسهیلاتبانکیبهاشخاصحقوقیوصاحبانمشاغل،منوط
بهپرداختبدهیمالیاتیشد

سایهاحتمالوارداتلوازمخانگیبرسرتولیدکنندگان:

گــروه اقتصــادی -  بانک مرکزی با صدور بخشــنامه ای، اعطای تســهیلات بانکی به اشــخاص حقوقی 
 و همچنیــن صاحبــان مشــاغل را منوط به اخــذ گواهی پرداخــت یا ترتیــب پرداخت بدهــی مالیاتی قطعی 

کرد.
بخشنامه بانک مرکزی با موضوع اصلاح ضوابط اجرایی تبصره ۱ ماده ۱۸۶ قانون مالیات های مستقیم مصوب 
۱۳۶۶ و اصلاحیه های بعدی آن طی نامه شــماره ۲۳۴۹۲۰/۰۲ مورخ ۲۷/۰۹/۱۴۰۲ توســط مدیریت کل مقررات، 
مجوزهای بانکی و مبارزه با پولشــویی اداره مطالعات و مقررات بانکی بانک مرکزی جمهوری اسلامی ایران ابلاغ 

شد. تبصره ۱ ماده ۱۸۶ قانون مالیات های مستقیم )اصلاحی ۲۷/۱۱/۱۳۸۰( به شرح زیر است:
اعطای تســهیلات بانکی به اشــخاص حقوقی و همچنین صاحبان مشــاغل از طرف بانکها و سایر مؤسسات 

اعتباری منوط به اخذ گواهی های  ذیل خواهد بود:
 ۱- گواهی پرداخت یا ترتیب پرداخت بدهی مالیاتی قطعی شده.

 ۲- گواهی اداره امور مالیاتی مربوط مبنی بر وصول نسخه ای از صورت های مالی ارائه شده به بانکها و سایر 
مؤسسات اعتباری. 

ضوابط اجرائی این تبصره توســط ســازمان امور مالیاتی کشور و بانک مرکزی جمهوری اسلامی ایران تعیین 
و ابلاغ خواهد شد.

نمیتوانیمعادلانهرقابتکنیم
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